
Novoroční zamyšlení 
 

Vážení spoluobčané, sousedé! 

Dovolte mi počátkem nového roku Vám popřát, aby rok 2021 byl o něco klidnější a 
normálnější, než ten předchozí. 

Také jste si v minulém roce a o svátcích kladli otázky, co je v životě vlastně nejdůležitější? 
Kromě zdraví, ovšem. Všichni chceme žít v dostatku a pěkném prostředí. Tím myslím rodinné 
prostředí, mezilidské vztahy v obci a také přírodu - tedy to, čemu říkáme životní prostředí. Máme to 
štěstí žít v nádherné krajině Novohradska a určitě má smysl prostředí chránit. Co pro ochranu 
můžeme udělat?  

Co udělal stát?  

Stát za pomoci zákona ochránil naše prostředí vyhlášením různých chráněných území, kde 
omezuje lidskou činnost, aby nedocházelo k poškozování přírody.  V působnosti naší obce se nachází 
například národní přírodní památka Hojná Voda, evropsky významná lokalita a přírodní památka 
Bedřichovský potok, v blízkém okolí je národní přírodní památka Terčino údolí a národní přírodní 
rezervace Žofínský prales.  Širší okolí spadá do přírodního parku Novohradské hory, vyhlášeného 
krajským úřadem (dokonce v minulosti byl záměr vyhlásit toto území CHKO). Nakonec je v našem 
regionu vyhlášena vládou Ptačí oblast Novohradské hory pro ochranu Jeřábka lesního a Datlíka 
tříprstého.  

Co udělala obec? 

Určitě je toho mnohem více, ale já zapátrám jen do nejbližší minulosti. Někteří z Vás mohou 
vyhlédnout z oken a spatřit barevné nádoby na tříděný odpad. Co se tam nevejde, nebo co tam 
nepatří, můžeme umístit na sběrný dvůr. Třídění odpadu je super věc, také Vám toho netříděného 
najednou zbyde jen malá hromádka? Také se obec dobře stará o své lesy, podstatnou součást 
životního prostředí. Pro mě jsou lesy celoživotní náplní, ale tuto oblast bych rád rozvinul třeba až 
příště. 

Co můžeme udělat my? 

Vlastně my můžeme pro pěkné prostředí udělat nejvíc. Pokud nám něco vadí, nebo máme 
nějaký nápad na zlepšení, můžeme působit na obec i na stát prostřednictvím svých zástupců. Což se 
také děje.  

Nakonec mi dovolte jednu prosbu. V dnešní době plné omezení určitě nikdo nechce další 
zákazy, a tak se prosím zamyslete: opravdu je nutné v závěru roku projevovat svou radost dělobuchy 
a petardami? Vzpomeňte si, kolik zvířat ve vašem okolí tím trpí, kolik psů, koček, koní, ale i lidí z toho 
má trauma?  

S úctou  
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